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CONCEPT VERSLAG BESTUURSRAAD ENGELEN EN BOKHOVEN 
DATUM: 5 juni 2023 

Aanwezig:  
Voorzitter: de heer R. Pander Maat 
Overlegpartner: mevrouw M. van der Sloot 
Ambt. secretaris: mevrouw J. Pawiroredjo – de Jezus 
Ambtelijk: de heer T. van Helvoort 
Leden    : mevrouw C.D.C. Van Bost 

:  de heer R.C.M. van Eggelen 
: de heer R.M.L. Frenken 
: de heer J.A.M. van Heijningen 
: de heer A.W.W. Rombeek 
: mevrouw Y. Schram 
: de heer J. Selier 

Pers      :  geen 
Afwezig :  de heren P. van Beek en J.P.M. Kemper 
Publiek  : 2 
 
 
1. OPENING EN MEDEDELINGEN 
 
De voorzitter opent de vergadering en heet alle aanwezigen welkom. Er is bericht van verhindering 
ontvangen van de heer Kemper. De heer Van Beek heeft laten weten dat hij vanwege ernstige ziekte 
zijn taak als voorzitter tot nader bericht niet uit kan oefenen. En heeft aan de heer Pander Maat 
gevraagd het voorzitterschap voor hem waar te nemen.  
Er zijn twee insprekers. Mevrouw Roest en mevrouw Muskens namens Angrisa, Heemkundekring 
Engelen. 

Onderzoek luchtkwaliteit 
Mevrouw Schram meldt dat er vanuit de provincie een onderzoek plaats gaat vinden naar de 
luchtkwaliteit in Engelen. Dit onderzoek vindt plaats van juli t/m december 2023. Mevrouw Schram en 
mevrouw Van Manen gaan deel uitmaken van de overleggroep met de Provincie. Er wordt nog 
gezocht naar een goede locatie waar het mobiele luchtmeetstation kan komen te staan. Er vindt 
onderzoek plaats naar de concentraties op leefniveau van ammoniak, vluchtige organische stoffen, 
stikstofdioxide en fijnstof. Na afloop van de metingen zal er een uitgebreid rapport worden opgesteld.1 

 
2. INSPREKERS 

Stichting Ontwikkeling Dorpskern Engelen (ODE) 

Mevrouw Roest geeft de ontwikkelingen weer rondom de herbestemming van de kerk. De 

klankbordgroep en diverse besturen hebben zich daarin verdiept. Afgesproken is, dat er een stichting 

opgericht wordt, genaamd Stichting Ontwikkeling Dorpskern Engelen (ODE). Het bestuur zal uit 5 

leden bestaan, waaronder 3 statutair bestuursleden. Vanuit de stichting kunnen in de toekomst 

gesprekken gevoerd gaan worden met o.a. gemeente, Oranjefonds en andere instanties, zoals het 

Prins Bernhard Cultuurfonds. Er zal een aanvraag worden gedaan voor het Wijk- buurt- en 

dorpsbudget, in eerste instantie voor een kleine subsidie. Er zijn drie bureaus aangeschreven met de 

                                                           
1 Uit het Raadsinformatiebulletin week 25-2023: 
Tijdelijk luchtmeetstation in Engelen 

Om uitvoering te geven aan twee provinciale moties “gezonde lucht” en “meer meetpunten” die in het kader van het Schone 

Lucht Akkoord zijn aangenomen, heeft de provincie voor een periode van 5 jaar twee mobiele luchtmeetstations aangeschaft. 

De mobiele luchtmeetstations van de provincie wisselen de tweede helft van dit jaar weer van plaats. Dit keer zijn Engelen en 

Gilze aan de beurt. Eerder heeft het mobiele meetstation in Rosmalen gestaan om daar, op verzoek van meerdere wijkraden, 

inzicht te geven in de luchtkwaliteit als gevolg van de A59 die direct naast het dorp is gelegen. Deze keer wordt het meetstation 

op verzoek van bewoners in Engelen geplaatst aan de Kraanvogellaan, nabij de huisartsenpraktijk. Van juli tot en met 

december 2023 zal het mobiele luchtmeetstation ammoniak, vluchtige organische stoffen, stikstofdioxide en fijnstof meten. De 

definitieve resultaten van de metingen worden in februari 2024 verwacht. Tot die tijd zijn de actuele meetresultaten te volgen 

via: https://brabantluchtmeet.net/. 

 

https://brabantluchtmeet.net/
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vraag of en wat zij bij zouden willen dragen aan de ontwikkeling van de dorpskern. Het is en blijft de 

bedoeling om De Engelenburcht onder te gaan brengen in het kerkgebouw. Door de focus breder te 

leggen, hoopt de stichting een krachtigere positie te krijgen.  

De heer Pander Maat geeft namens de bestuursraad aan dat het goed is dat de focus breder 
getrokken wordt. Mevrouw Van der Sloot heeft een positieve terugkoppeling ontvangen van het 
gesprek met de ambtenaren. De heer Van Helvoort vult aan dat afgesproken is dat ODE  er een 
informatieve aanvraag zal worden gedaan bij het omgevingsloket. 
 
3. VERSLAG 24 APRIL 2023 

Naar aanleiding van het verslag: 

Ameezing Abba concert 
Het concert vond plaats in De Voorste Venne in Drunen. 
 
Kennismaking nieuwe wijkagent 
De heer Pander Maat zal de wijkagent uitnodigen voor een van de komende vergaderingen van de 
bestuursraad. 
 
Het verslag van 21 maart 2023 wordt vastgesteld. 
 
 
4. AGENDAPUNTEN WETHOUDER  
Marianne van der Sloot meldt dat zij op Pinkstermaandag op bezoek is geweest bij de Protestantse 
gemeente.  
Een paar weken daarvoor is het Waterpaviljoen Engelermeer geopend. Het was een hele uitdaging 
geweest om dit project voor elkaar te krijgen. Het eindresultaat is indrukwekkend: een prachtig 
gebouw, weids uitzicht omringd door water en groen. Het enthousiasme straalde er vanaf, zowel bij de 
watersporters als bij de ambtenaren. Een project om trots op te zijn. 
 

 

5. VERGUNNINGAANVRAAG TIJDELIJK OPVANGEN ASIELZOEKERS 
De bestuursraad wil graag de laatste stand van zaken weten met betrekking tot de tijdelijke opvang 
van asielzoekers op het terrein van kasteel Meerwijk. 
Mevrouw Van der Sloot geeft aan dat de vergunning voor de noodopvang op het terrein van kasteel 
Meerwijk is afgegeven tot 21 mei 2024. Hieraan voorafgaand is er een gesprek geweest met 
omwonenden, zij konden hiermee instemmen. Ongeacht of er een AZC geopend wordt in 2024 zal de 
noodopvang na die tijd afgebouwd worden.  
 
De bestuursraad geeft als tip aan de wethouder mee om een excursie voor de asielzoekers bij kasteel 
Meerwijk te organiseren. Nu zij hier zijn, is het goed om hen kennis te laten maken met onze 
samenleving. Daar hoort een gemeentehuis ook bij. Wat doet een gemeente en wat voor producten 
levert zij? Mevrouw Van der Sloot zal dit idee aan de betreffende ambtenaar voorleggen.  

6. GESPREKKEN MET GEMEENTE M.B.T. ENERGIETRANSITIE  

De heer Frenken geeft aan dat de bestuursraad met de gemeente in overleg is om ideeën over 

energietransitie af te stemmen. In oktober legt het college het raadsvoorstel bouwstenen voor de 

Transitievisie Warmte 2.0 ter bespreking voor aan de gemeenteraad. In De Tweeterp is een artikel 

geplaatst over energietransitie. De bestuursraad is van plan om in november een dorpstafel te 

organiseren over dit onderwerp.  

 

7. CULTUURHISTORISCH BELEID ENGELEN EN BOKHOVEN 

De heer Van Heijningen geeft een presentatie over dit onderwerp. 
Onderweg naar Faro. Het Verdrag van Faro gaat om participatie in het erfgoed. Partnerschap en 
zeggenschap, burgerinitiatieven, right to challenge, democratisering: erfgoed komt weer thuis, breder 
publieksbereik, actief meedoen en bepalen: deelhebben in plaats van deelnemen, toegankelijkheid en 
systeem en leefwereld in elkaar. 
 
Er moet een open houding zijn voor andere erfgoedopvattingen. Erfgoed staat midden in de 
samenleving. Het gaat om de balans hoe je het erfgoed beleeft. Beschrijving processtappen 2018 tot 
2026. Kerndoel dat je kijkt naar allerlei activiteiten.  

https://tweeterp.nl/wp-content/uploads/2023/06/Tweeterp-juni-2023-web.pdf
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De bestuursraad haalt inspiratie op dit onderwerp uit de cultuurhistorische visie 2012-2029 van de 
gemeente. In die visie worden ook Engelen en Bokhoven vermeld. Zo beschikt Bokhoven over 
erfgoed van nationale betekenis. De vraag is, of de visie voldoende ontsloten is voor de inwoners van 
onze kernen en daarbuiten. De bestuursraad ondersteunt het erfgoedbeleid zoals vermeld in de visie 
en de actiepunten van Angrisa. De uitvoering is bij Angrisa in goede handen. Het erfgoed in Bokhoven 
en Engelen moet zichtbaar en toegankelijk worden gemaakt voor een breeds publiek en de (best) 
bewaarde geheimen moeten worden onthuld. De bestuursraad wil daarover in gesprek gaan met de 
gemeente, Angrisa en andere stakeholders. Daarbij denkt de bestuursraad aan het volgende: 

a. Het erfgoed duidelijk en herkenbaar maken door informatieborden op passende plaatsen; 
b. Het ontwikkelen van cultuurhistorische wandel- en fietsroutes i.s.m. de gemeente, Angrisa, ANWB 

en de paadjesmakers; 
c. Het ondersteunen van het organiseren van activiteiten door Angrisa of andere initiatiefnemers om 

erfgoed meer zichtbaar, beleefbaar en toegankelijk te maken, niet alleen fysiek, maar ook door de 
verhalen achter het erfgoed te vertellen; 

d. Het ondersteunen van periodiek overleg tussen stakeholders zoals gemeente, Angrisa, 
kerkbesturen, senioren- en jongerenverenigingen, De Engelenburcht, Het Veerhuis in Bokhoven, 
de Heerlijkheid in Bokhoven, het onderwijs. 

Het schort aan een verband en structuur. Vandaar dat de bestuursraad hier aandacht voor vraagt. De 
bestuursraad vraagt aan de wethouder of de gemeente een bondgenoot hierin zou willen zijn en ook 
of de gemeente hierin wil investeren.  

Mevrouw Muskens geeft vervolgens een presentatie over Angrisa.   
“Angrisa” betekent “engelen”. Het is de oudst bekende naam van Engelen. In een document uit 815 
staat dat “ene elfger een halve hoeve aan de abdij van engelen schenkt”. Heemkundekring Angrisa wil 
een bijdrage leveren aan het “werken aan een waardevol cultuurlandschap van Bossche buitens”. In 
het beleidsplan 2023-2033 van de heemkundekring staat o.a. dat zij bij wil dragen aan het realiseren 
van wandel- en fietsroutes. Vorige week is het informatiebord bij de protestantse kerk vernieuwd, in 
samenwerking met de ANWB en een bijdrage van de bestuursraad. De wethouder heeft het bord 
onthuld. Ook bij de toogpaal aan de Togenaarstraat zouden we een informatiebord kunnen plaatsen. 
Bij het kerkhof kunnen we ook een aantal zaken toelichten d.m.v. een informatiebord, zoals informatie 
over neergestorte vliegtuigen in WOII. Verder wordt gedacht aan wandelroutes, zoals rond de Dieze, 
waar was/is dat kasteel? Waar zaten de Franken? Met het veer of met de pont? 
Er zijn nog veel meer ideeën, zoals een archeologisch beleefpunt bij de Schans van Engelen, de slag 
van Engelen in 1587 tussen Spanjaarden en de Staatse troepen, de Rosmolens (die waren voor de 
linie van 1629 belangrijk geweest voor Frederik Hendrik om het gebied droog te leggen).  

Mevrouw Van der Sloot spreekt haar complimenten uit over alles wat er tot nu toe bereikt is. Op 
pinkstermaandag is zij bij de protestantse kerk geweest en heeft daar de relevante geschiedenis 
gehoord, die van belang was voor de ontwikkeling van de hele regio. In 2029 is het 400 jaar geleden 
dat het Beleg van ’s-Hertogenbosch door Prins Frederik Hendrik plaats vond. Engelen is een 
strategische plaats geweest tijdens dat beleg. Bedoeling is, om daar in 2029 groots aandacht aan te 
besteden. Er komt een projectorganisatie waar Angrisa ook bij betrokken gaat worden.  
De gemeente is in gesprek met de protestantse gemeente over de Schans om te kijken welke 
mogelijkheden er zijn.  

De wethouder heeft met belangstelling kennis genomen van de notities van de bestuursraad en 
Angrisa. En is blij met de actieve rol en plannen van Heemkundekring Angrisa. Het is goed om te 
lezen dat de erfgoednota van de gemeente is meegenomen. Deze dateert echter van 2013 en zal op 
termijn geactualiseerd worden. Mogelijk wordt de visie vervangen door een nieuwe Erfgoednota 
waarin ook onderwerpen zoals duurzaamheid, Faro en de omgevingswet terugkomen. Bij dat proces 
wordt uiteraard ook het erfgoedveld betrokken.  

8. RONDVRAAG 
Naamgeving bruggetjes 
De lijst met namen van de bruggetjes in Engelen is vastgesteld. Het gaat er nu om, om de 
naamgeving te realiseren. Daarvoor is contact gezocht met de gemeente. Vanwege ziekte van de 
betreffende ambtenaar is de communicatie na 1 september 2022 niet goed verlopen. Inmiddels is er 
contact gelegd met de heer Selier. Dit actiepunt wordt nu verder opgepakt.  
 
Skatebaantje Bokhoven 
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De heer Van Eggelen meldt dat het skatebaantje na jaren eindelijk kan worden gerealiseerd. De 
leverancier van de skatetoestellen heeft aangegeven dat de toestellen op 27 juni worden geplaatst. 
Verwacht wordt dat alle werkzaamheden rond 28 juni worden afgerond. De bestuursraad vraagt of de 
wethouder in de gelegenheid is om het skatebaantje feestelijk te openen. Daar moet dan nog een 
datum voor worden afgesproken.  

9. SLUITING VERGADERING   

De voorzitter sluit de vergadering om 21.10 uur. De volgende openbare vergadering is gepland op 

maandag 11 september 2023. 

 

 

Jane Pawiroredjo, 

7 augustus 2023 

 

 


